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uredništvo

Spoštovane bralke in bralci Novic! 
 
Z zvestobo pričakujemo prehod v to čarobno letno 
obdobje, ko narava naredi svoj čarobni preobrat 
in nas obdari z bogatimi barvami jeseni. Mi, ki ži-
vimo na podeželju, smo že opravili dela, ki jih pri-
naša ta čas, medtem ko športni navdušenci razmi-
šljajo o svojih najljubših aktivnostih na prostem. 
V tem letnem času se zdi, da se ves svet prebudi 
v svoji najlepši podobi. Več imamo tudi časa zase 
in za svoje zdravje, zato ga s pridom izkoristimo.

Kmečka opravila so v polnem zamahu, saj kme-
tje obdelujejo svoje njive, pospravljajo pridel-
ke in pripravljajo živino za zimo. Ta sezona 
je za kmetovalca čas trdega dela in hkrati čas 
obilja, ki ga prinaša narava. Vabljeni ste, da se 
sprehodite po naših kmetijah, kupite in uži-
vate v svežih pridelkih, ki jih prinaša jesen. 

Toda ne gre le za kmečka opravila. Jesen prinaša 
tudi obilico športnih dogodkov, ki očarajo špor-
tne navdušence. Od razburljivih nogometnih 
tekem, tenisa, do mirnih pohodov po gozdovih. 
Ta letni čas nudi številne priložnosti za aktiv-
no preživljanje prostega časa na svežem zraku.

Hkrati pa ne pozabimo na vse delovne aktivno-
sti občanov, ki vztrajno prispevajo k naši skup-
nosti. V tem letnem času so se delavci pridružili 
kmetom pri obiranju pridelkov, šole in vrtci 
pripravljajo izobraževalne dejavnosti in priredi-
tve ter številne organizacije izvajajo svoje prire-
ditve dobrodelne akcije za tiste v stiski. 

Tako se nam obeta čas, poln raznolikosti in pri-
ložnosti, ki jih prinaša jesen. Ne glede na to, ali 
ste strasten športnik, zagrizen kmet ali le želite 
uživati v lepoti tega letnega časa, vas vabimo, da 
se prepustite čarom jeseni in se povežete z našo 
skupnostjo. Skupaj bomo naredili to obdobje še 
bolj posebn.

Ostanite z nami in preberite, kaj vam prinaša 
tokratna izdaja našega časopisa. 

Hvala, ker ste del naše skupnosti. 

Novice št. 81 bodo predvidoma izšle v mesecu decembru 2023. Rok za oddajo prispe-
vkov (člankov, fotografij...) bo konec novembra 2023. Prispevke posredujte na elek-
tronski naslov: novice@sv-andraz.si ali na prenosljivem mediju občinski upravi.   

Uredniški odbor

Kolofon
Uredništvo si pridržuje pravico do spremembe naslovov in krajšanja člankov. Za morebitne napake se opravičujemo.
Izdajatelj: Občina Sveti Andraž v Slovenskih goricah; Članke pregledala: Mateja Predikaka Toš; Za izdajo 
odgovorna: Darja Vudler Berlak; Odgovorni urednik: Kristijan Majer; Uredniški odbor: Mateja Predikaka 
Toš, Nina Druzovič, Nina Žvarc in Laura Toš; Računalniška obdelava: Turistično društvo Vitomarci; Naklada: 
400 izvodov; Tisk: Artio print in storitve, Rok Cafuta s.p.
Glasilo Novice občine Sv. Andraž v Slov. goricah je vpisano v razvid medijev, ki ga vodi Ministrstvo za kulturo, pod 
zaporedno številko 376.

2               Novice občine Sv. Andraž

    Kristijan Majer, odgovorni urednik
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    Županjin uvodnik                                                                                                                                          

                                                                                                                                                      
                                                              

Spoštovane občanke, spoštovani občani!

Če sem vam v zadnjem uvodniku zaželela dolgo 
in vroče poletje, temu še zdaleč ni bilo tako. Pole-
tje so zaznamovale ujme po celotni državi. Prva, 
majska je najhuje doletela prav naš del Slovenskih 
goric s številnimi plazovi in poplavljenimi vodo-
toki, poškodovana je bila javna infrastruktura, 
objekti in kmetijske površine. In če smo mislili, 
da huje ne more biti, so nas skozi poletje dolete-
le še dodatne ujme - vetrolom, toča in poplave. 

Če velikokrat mislimo, da smo ljudje vsemogočni 
in da imamo vse pod kontrolo, nas takšni dogod-
ki hitro spomnijo, kako zelo temu ni tako in kako 
zelo smo ranljivi. Če je bilo pri nas hudo, je bilo 
na drugih koncih Slovenije še veliko huje in lah-
ko bi rekli, da smo celo imeli srečo. Nekateri so v 
ujmah izgubili vse. Veliko je teorij zarot, ki kroži-
jo med ljudmi, zakaj in čemu vse to, kar se zadnje 
čase dogaja, pa vendar bi morda morali najprej 
pogledati pri sebi in si hočete, nočete priznati, da 
smo verjetno tudi sami kaj pripomogli k temu, kar 
nam mati zemlja vrača. Vedno bolj smo nagnjeni 
k potrošništvu, vsako leto pridelamo več sproce-
sirane hrane, veliko preveč je pojemo, veliko pre-
več je zavržemo, veliko preveč pridelamo odpad-
kov, na vse mogoče načine onesnažujemo okolje, 
veliko preveč imamo navlake, ki je v veliko pri-
merov ne potrebujemo, ta nov nori svet in potro-
šništvo nas je hočemo, nočemo potegnilo vase. 

Mogoče ne bi bilo slabo, da bi se začeli vra-
čati nazaj, namesto, da drvimo naprej. Je že 
tako, da je v človeški naravi, da smo narav-
nani, da si želimo vedno več in več in da ima-
mo vedno višje cilje. Ampak danes bi si že 
lahko priznali, da nas vse to ne pelje k boljše-
mu jutri, tudi, če morda na prvi pogled zgle-
da, da živimo v družbi napredka in ekspanzije. 

Vedno več je sodobnih bolezni in nihče ne 
ve ali pa noče vedeti, čemu tako. Ljudje so 
vedno bolj nestrpni, pripravljeni se krega-
ti v nedogled za svoj prav, sklepanje kom-
promisov je tuje, vsak zahteva svoj prav in 
svoje pravice, ne glede na pravice sočloveka.  

Julij 2023              3

Po drugi strani pa ima vsak pravico, da živi svoje 
življenje, tako kot želi. Jaz bom okoli sebe vedno 
zbirala pozitivne in uspešne ljudi, z ljudmi bom 
sklepala kompromise in težko me boste videli 
kregati se s komerkoli. Vse kar bom počela, bom 
počela s predanostjo, srčnostjo in iskrenostjo. 
Včasih bom stopila kak korak nazaj, na svojo 
škodo, zato, da bo komu bolje. Vedno bom poz-
dravila ljudi, tudi, če oni mene ne. Včasih bom 
rekla NE. In ja, včasih mi bo šel kdo tudi na živce, 
a bo za to vedel. Včasih bom naredila kaj narobe, 
a bom to priznala. In tako kot vedno učim svo-
je otroke, to kar daš, to dobiš, odločitev je tvoja!  

Vsak pri sebi vedno ve, kaj je prav in kaj ne, 
le da si velikokrat zaradi takšnih in drugač-
nih okoliščin zatiskamo oči. Zato si želim, da 
bi vsi skupaj čim večkrat in čim bolj pogos-
to znali biti pravični in delati to, kar je prav. 

Prijetno branje. 

Darja Vudler Berlak, županja
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Občinski svet, kot najvišji organ odločanja v 
okviru pravic in dolžnosti Občine, je v času od 
julija 2023 do konca septembra 2023 odločal na 
1 dopisni seji, ki je potekala:

od torka 5. 9. 2023 do petka 8. 9. 2023, do 
12. ure; 2. dopisna seja; prisotnih 7 članov 
Občinskega sveta: 

Na seji sprejeto:

1. Podano je bilo soglasje k sistemizaciji delov-
nih mest za šolsko leto 2023/2024 za vrtec Vi-
tomarci in soglasje s povečanjem normativa v 
vrtcu Vitomarci v šolskem letu 2023/2024.

2. Potrjen je bil Sklep o imenovanju članov va-
ških odborov v Občini Sveti Andraž v Sloven-
skih goricah sprememba za vaški odbor Novin-
ci in vaški odbor Rjavci.

Poročilo o sejah od julija 2023 
do konca septembra 2023

Petra Breznik,                                      
svetovalka za družbene dejavnosti

Poletna neurja pri nas

Neurje z močnim dežjem, poplavami, vetrom in 
točo v maju, juliju in avgustu prizadelo tudi Ob-
čino Sveti Andraž v Slovenskih goricah

Tudi Občino Sveti Andraž v Slovenskih goricah 
so  maja, julija in avgusta, skupno kar 5 krat pri-
zadela močna neurja s poplavami, močnim vet-
rom in točo. Škoda je bila na področju kmetijstva, 
infrastrukture in objektih. Na področju komu-
nalne infrastrukture je bilo poškodovanih veliko 
cestnih odsekov, poškodovane so bile bankine, 
na cestišče je splazela zemljina, močno so bile 
poškodovane makadamske ceste, ogromno je za-
sutih obcestnih jarkov in zamašenih propustov. 
S pomočjo prostovoljnega gasilskega društva Vi-
tomarci smo večino propustov odmašili, nekateri 
na to še čakajo, da se predhodno očistijo jarki.

Ob neurju v mesecu maju 2023 se je sprožilo 
kar nekaj plazov in poplavilo kmetijske in druge 
objekte, predvsem na območju Vitomarcev, Hva-
letincev, Drbetincev in Novincev. Največji plaz se 
je sprožil ob lokalni cesti LC06102 Trnovska vas 
- Drbetinci pri H. št. 65a in zasul cestišče. Spla-
zela zemljina je bila odstranjena in cesta je bila v 
6 urah ponovno prevozna.

Na območju Drbetincev se je sprožil plaz  ne-
posredno ob gospodarskem poslopju Drbetin-
ci 15 in obstaja nevarnost nadaljnjega plaze-
nja,  pogreznilo se je del cestišča lokalne ceste 
LC203401.  Več plazov se je sprožilo tudi na kme-
tijskih zemljiščih, vendar ne ogrožajo objektov, 
povzročili pa so veliko materialno škodo lastni-
kom zemljišč, saj so nekaterim uničili vinograde 
in trajne nasade.

Neurje 25.7.2023 je bilo posebno po zelo moč-
nem vetru, ki je izruval ogromno število dreves. 
Tako je samo na občinske ceste padlo preko 90 
kosov dreves, zato je bilo veliko število cest za-
časno zaprtih. Ob hitri intervenciji Gasilcev PGD 
Vitomarci, pomoči gasilcev iz PGD Grabšinski 
breg in PGD Gabrnik, ter podjetja  Jože Druzovič 
s.p. so bile skoraj vse ceste v nekaj urah ponovno 
prevozne. Ostala je zaprta javna pot JP561061, 
ker z opremo katero posedujejo gasilska društva 
zaradi velikosti dreves in terena niso mogli sami 
odstraniti, vendar se je zadeva uredila s pomoč-
jo strokovnega kadra in opreme. Ponovno je bilo 
povzročene veliko škode na voziščih, zasulo je 
jarke in zamašilo propuste. V tem neurju je bilo 
odkritih tudi precej streh med drugim tudi cer-
kev in zgradba, kjer ima prostore režijski obrat 
občine. Poškodovana je bila tudi fasada in slam-
nata streha Hrgove domačije. 

Neurja katera so se nadaljevala vse do sredine 
avgusta, so nadaljevala s poškodbami na jav-
ni infrastrukturi, objektih, kmetijskih, gozdnih 
površinah in drugih objektih. Trudili smo se, da 
po vsakokratnem neurju zagotovimo prevoznost 
cest in oskrbo z vodo.

Škodo ki je bila povzročena na zemljiščih in 
objektih ste lastniki prijavili na občino, po pre-
gledu občinske komisije pa je občinska uprava 
vnesla v državni sistem Ajda s katerim je eviden-
tirana vsa nastala škoda. Tako je bila v neurju v 
mesecu maju 2023 prijavljena in evidentirana 
škoda v Občini Sveti Andraž v Slovenskih goricah 
v višini 1.370.774,00 €, nadalje v juliju 2023 še 
dodatno 446.277,00 €. Škoda nastala v začetku 
meseca avgusta pa še ni vnesena v sistem, tako 
da še natančna škoda še ni znana, bo pa zagotovo 
presegla pol milijona EUR.

Vse od prvih neurij smo sproti v skladu z zmo-
žnostmi kadra in opreme izvajali interventna 
dela na infrastrukturi, pripravljamo pa tudi pot-
rebno dokumentacijo za sanacije na javni infra-
strukturi. Smo  v fazi večjega izvajanja vzdrže-
valnih del na infrastrukturi, da bi bili čim bolje 
pripravljeni za prihajajočo jesen. 
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Glede na vse napovedi države preko prejetih 
dopisov in javnih nastopov vlade in ministrstev 
pričakujemo, da bomo prizadete občine prejela 
sredstva z izvedbo sanacijskih del, ker z lastnimi 
proračuni tega bremena v kratkem času ne mo-
remo prenesti.

Hvala vsem občanom za strpnost ob neurjih.

Občinska uprava

V občini Sveti Andraž v Slovenskih goricah smo 
takoj po prvem neurju v mesecu maju pričeli z 
odpravo posledic neurja. V mesecu juliju in avgu-
stu smo bili priča novim neurjem z močnimi na-
livi, vetrovi in točo, ki so še dodatno poškodovala 
infrastrukturo. Kljub temu, da občine še nismo 
prejele sredstev za sanacijo škode na infrastruk-
turi, pospešeno odpravljamo posledice.  Odprava 
posledic neurja se je najprej pričela na tistih ob-
močjih, na katerih obstaja največja nevarnost, da 
ob možnem jesenskem deževju ponovno poško-
dujejo infrastrukturo in s tem ogrožajo prebival-
ce. Dela na odpravi posledic neurij bomo izvajali 
še čez celo jesen in v zimskem času, kolikor bo 
dopuščalo vreme. Tako načrtujemo, da bomo na 
celotnem območju občine očistili zasute jarke, 
propuste, uredili bankine in po potrebi zgradili 
dodatne propuste in odvodne kanale za meteor-
ne vode. Medtem smo že sanirali cesto, ki vodi 
iz Drbetincev proti avtocesti, delno se je razširilo 
cestišče od novega krožnega križišča do križišča 
v Drbetincih pod zadrugo (pekel) in uredilo od-
vodnjavanje. Urediti se namerava še odvodnja-
vanje in razširitev cestišča z avtobusno postajo in 
ureditev priključka javne poti iz smeri Ostragova 
med krožnim križiščem in Drbetinci 7A.

V spodnjih Vitomarcih je bilo saniranih več nab-
režin in odstranjeno preko 1800 m3 zemljine.  
Od trafo postaje Vitomarška vas do Vitomarci 
26 je bil zgrajen nov vodovodni cevovod, v zem-
ljo je bilo položeno nizkonapetostno električno 
omrežje, zraven pa še novi optični cevovod.

Odprava posledic neurij
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Ob položitvi električnega omrežja v zemljo, je 
zraven položena še cevna kanalizacija za posta-
vitev dveh dodatnih luči za  javno razsvetljavo. V 
Vitomarški vasi so očiščeni odvodni jarki, zgra-
jeni so novi propusti, položenih je 55 metrov 
kanalet, urejen je manjši plaz, ki je zasipaval ja-
rek, tako da se je položilo 30 metrov meteorne-
ga cevovoda. Zraven teh del so bile odpravljene 
še druge manjše poškodbe, ki jih je povzročilo 
neurje. Zaradi zagotavljanja varnosti bivanja v 
delu Vitomarcev (Črna gora) smo uspeli izvesti 
povezavo po dolini do Vitomarške vasi (dela so v 
zaključni fazi) in bo tako zagotovljen še dostop iz 
druge strani. Dela s čiščenjem jarkov, ureditvijo 
bank in dodatnim polaganjem propustov  že iz-
vajamo tudi v vseh ostalih vaseh v občini.

Cestno infrastrukturo ogrožajo tudi plazovi in 
vdori, ter poškodbe na premostitvenih objek-
tih. Za ureditev stanja je nujno potrebno zašči-
titi nabrežino v Drbetincih pri hišni številki 65A 
s podporno konstrukcijo, za kar računamo na 
sredstva iz države. Projektna dokumentacija je v 
zaključni fazi. Prav tako je nujno izvesti sanacijo 
udora v centru Vitomarcev pod cesto pri novem 
parkirišču. Potrebna je tudi sanacija udora na 
Javni poti JP703631 Smolinski vrh. Navedene 
sanacije so odvisne od pridobitve sredstev za sa-
nacijo po neurju. Iz vseh javnih medijev poročajo 
o delnih predplačilih, da bodo občine lahko priče-
le z sanacijami, vendar do danes še nismo prejeli 
informacije, kdaj lahko sredstva pričakujemo in 
v kakšni višini. Tako je začetek sanacij  in obseg 
odvisen od tega, kdaj bomo s strani države pre-
jeli vsaj obvestila o višini sredstev, saj z lastnimi 
sredstvi teh sanacij ni možno izvesti v tako krat-
kem roku. Občina je na državno raven prijavila 
vso nastalo škodo. Del, ki je zavarovan smo prija-
vili tudi na zavarovalnico (osnovna šola, Hrgova 
domačija ipd…). Višina škode v vseh neurjih na 
občinski infrastrukturi je znašala 578.446,00 €.

Občinska uprava
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občinska uprava

VV občini Sveti Andraž v Slovenskih goricah se 
trudimo, da v čim večji meri poskrbimo za naj-
šibkejše udeležence v cestnem prometu, to so 
pešci, predvsem otroci in kolesarji. Zato smo za-
dovoljni, da se je v teh letih uspelo zgraditi kar 
nekaj pločnikov in 3.6 km kolesarskih poti. Za 
varnost pešcev pa je potrebno še kar nekaj posto-
riti. Neurejeni del je še med kmetijsko zadrugo 
in sedežem Občine ter med gasilskim domom in 
podružnično osnovno šolo Vitomarci. Prav tako 
je velika nevarnost za pešce regionalna cesta v 
naselju Vitomarci. Za naveden odsek regional-
ne ceste je Občina izdelala potrebno projektno 
dokumentacijo in skupaj z državo so bila odkup-
ljena zemljišča. Trudimo se, da bi se investicija 
rekonstrukcije regionalne ceste pričela v čim 
krajšem času, ker se bo s tem uredili pločnik, 
javna razsvetljava in se bo vse uporabnike, ki so 
trenutno vezani na staro vodovodno omrežje, 
prevezalo na nov sistem.

 V mesecu marcu smo na Občino prejeli pobudo 
občanov dela naselja Vitomarci, kateri živijo ob 
regionalni cesti ali imajo tam nepremičnine, da 
nekaj storimo za umirjanje prometa. Regionalna 
cesta je v pristojnosti države, zato kakršnih koli 
del na cesti Občina ne more izvajati. V ta namen 
smo se na podlagi pobude občanov odločili, da 
pričnemo izvajati meritve hitrosti in na ta način 
zmanjšati hitrost vozil. Meritve so se izvajale, 
tudi na zahtevo občanov iz Drbetincev. Tako so 
se začele izvajati meritve in ugotovitve so poka-
zale, da vozila  na regionalni cesti ne upoštevajo 
omejitve hitrosti, medtem ko  v naselju Drbetin-
ci ni bilo zaznanih prekoračitev omejitve hitro-
sti. Tako se je izvajanje meritve hitrosti večkrat 
ponavljajo in zadnje meritve so pokazale, da so 
vozniki v večji meri začeli upoštevati omejitve 
hitrosti, vendar še zmeraj opažamo povečane hi-
trosti. Ob izvajanju meritev hitrosti so vozniki, 
ki niso upoštevali omejitev hitrosti prejeli tudi 
globe. Tako so bila  v tem času v Občinski prora-
čun iz tega namena vplačana določena sredstva. 
Na Občini smo se odločili, da bomo ta sredstva 
namenili za dodatno povečanje varnosti pešcev 
v občini za nakup tabel, oznak, talnih oznak in 
podobno.

Glede nadaljnje ureditve odseka med kmetijsko 
zadrugo in sedežem Občine se trudimo, da bi ob-
močje uredili z projektom, ki bi bil sofinanciran 
s strani EU in države, ker bi območje z lastnimi 
sredstvi bilo skoraj nemogoče kvalitetno urediti

V Občini Sveti Andraž v Slov-
enskih goricah skrbimo za var-

nost v cestnem prometu

oziroma bi se bilo potrebno dolgoročno zadolžiti, 
kar pa ni naš namen.

Odsek med gasilskim dom in podružnično 
osnovno šolo je že bil v programu, da se začne 
izvajati v letošnjem letu, vendar še nimamo ure-
jenega lastništva po celotni trasi. V tem delu so-
delujemo skupaj z Elektrom Maribor, tako da bi 
se zraven ureditve odvodnjavanja, pločnika in 
javne razsvetljave uredilo tudi elektro omrežje in 
postavil novi transformator za kvalitetno oskrbo 
z električno energijo. Upamo,  da bo lastništvo 
do konca letošnjega leta urejeno in bo lahko in-
vesticija stekla v letu 2024. 

Tudi na podlagi pobud občanov in lastnih ugoto-
vitev bomo poskušali po celotnem območju ob-
čine odpravljati nevarne odseke cest za pešce z 
postavitvijo potrebne prometne signalizacije in 
drugih sprememb za povečanje varnosti pešcev 
v prometu.

Odsek med zadrugo in občinsko stavbo

Odsek med gasilskim domom in POŠ

Občinska uprava
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Otvoritev kolesarske poti

Občina Sveti Andraž v Slovenskih goricah in ob-
čina Trnovska vas sta v nedeljo, 10.9.2023 otvo-
rili na novo zgrajene kolesarske poti, ki pove-
zujejo obe občini in se bodo naprej preko občin 
Cerkvenjak in Sveta Trojica navezovale na mesto 
Lenart.

Gradnja se je pričela leta 2021 in zaključila le-
tos pomladi. Vrednost investicije v Občini Sve-
ti Andraž je bila 1.179.443,00 EUR pri čemer je 
bilo 627.592,00 EUR pridobljenih iz Evropskih 
sredstev iz dogovora za razvoj regij. Na strani 
Občine Sveti Andraž v Slovenskih goricah je bilo 
zgrajene 3.610 m kolesarske steze, en most, 461 
m betonskih opornih zidov, 1.450 m meteorne 
kanalizacije, 1.210 m javne razsvetljave, urejeno 
je bilo križišče z javno razsvetljavo.

Dogodka se je udeležil mag. Marko Koprivec, se-
kretar Ministrstva za kohezijo in regionalni ra-
zvoj, s katerim sta županja Darja Vudler Berlak 
in župan Alojz Benko slavnostno prerezala trak 
in otvorila kolesarsko pot. Na dogodku sta bila 
prisotna tudi poslanca državnega zbora Franc 
Breznik in Jože Lenart ter številni župani sose-
dnjih in okoliških občin. Dogodka se je udeležilo 
zelo lepo število občank in občanov obeh občin, 
večina jih je po priporočilu prikolesarilo, priko-
lesarilo pa je tudi 20 kolesarjev iz Društva Pesni-
čarji iz Juršinc – sekcija kolesarji po starem, s 
starodobnimi kolesi.

Kulturni program so povezovali predstavniki 
Kulturno umetniškega društva Vitomarci. V kul-
turnem programu je sodelovala tudi ženska vo-
kalna skupina iz Kulturnega društva Trnovska 
vas - Simfonija. Obred blagoslova kolesarske poti 
je opravil župnik iz sv. Andraža, g. Mirko Krašo-
vec. Vse zbrane je zabaval ansambel Matadorji.

Županja Občine Sveti Andraž v Slovenskih gori-
cah je izrazila zadovoljstvo ob novi pridobitvi in 
povedala: »S to pridobitvijo smo pridobili na var-
nosti vseh, ki se bodo s kolesi bodisi odpravljali 
na delovna mesta, se podali na turistično vožnjo 
in odkrivali lepote Slovenskih goric in predvsem 
mlajših udeležencev, ki se po teh poteh odprav-
ljajo v šolo in se v prostem času rekreirajo peš, s 
kolesi, rolerji in podobno. Gre za eno izmed naj-
večjih investicij v kraju v zadnjih letih na katero 
smo lahko vsi zelo ponosni.«

S skupnim projektom več občin je bilo ponov-
no dokazano, da občine znajo sodelovati in se 
povezovati. Prireditev se je zaključila v želji, da 
kolesarska povezava živi, da postane del naše 
mobilnosti, nas povezuje in postane vezni člen 
tudi  med ostalimi kraji in ljudmi, ki nas bodo 
obiskali.

Veselje ob prerezu traku

Otvoritev kolesarske povezave med Trnovsko 
vasjo in našo občino Občinska uprava
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Onesnaženje cest

Občinski redarji in občinski inšpektorji Skupne 
občinske uprave občin v Spodnjem Podravju v je-
senskih mesecih, v obdobju pobiranja pridelkov, 
intenzivnejših del na obdelovalnih površinah in 
povečanemu številu vzdrževalnih del, pogosteje 
nadziramo stanje občinskih cest in državnih cest 
v naselju, na območju občin iz naše krajevne pri-
stojnosti. 

Večji del kmetijskih površin leži neposredno ob 
lokalnih ali regionalnih cestah, zato je nujno 
potrebno pred vključevanjem v promet na jav-
no prometno površino, očistiti kolesa traktorjev 
in druge kmetijske opreme. Posamezni vozniki 
traktorjev in tovornjakov to ne storijo in posle-
dično na cesto navozijo zemljo, blato ali gnoj, 
navoženi material pa cesto zaradi jutranje visoke 
vlažnosti zraka, hitro naredi spolzko in nevarno 
za ostale udeležence v cestnem prometu. 

V 6. členu Zakona o cestah (ZCes-2) so določene 
prepovedi ogrožanja varne uporabe javne ceste. 
V prvi točki drugega odstavka 6. člena so določe-
ne prepovedi dejanj na cestnem zemljišču javne 
ceste (prejšnji izraz »cestni svet«), v drugi točki 
drugega odstavka 6. člena ZCes-2, pa so določe-
ne prepovedi onesnaženja cestišča javne ceste, ki 
določa: 

» Na cestišču javne ceste je prepovedano:

- razsipati sipek material, razen posipnih ma-
terialov v času izvajanja zimske službe, nana-
šati blato ali ga kako drugače onesnaževati;

- puščati sneg ali led, ki pade ali zdrsne nanj;

- onesnažiti cestišče z olji in mazili ali drugimi 
snovmi;

- vlačiti hlode, veje, skale in podobne pred-
mete kot tudi pluge, brane in drugo kmetijsko 
orodje ter druge dele tovora;

- razlivati tekočine.«

Tretji odstavek 6. člena  ZCes-2 določa, da mora 
voznik preden se vključi v promet na javno ces-
to s kolovozne poti, nekategorizirane ceste,…..
odstraniti z vozila zemljo ali blato, ki bi onesna-
žilo vozišče.

Predpisana globa, zaradi neupoštevanja navede-
nih določb je 500 evrov za posameznika in 2000 
evrov za pravno osebo. Pristojnost za nadzor teh 
določb pa imajo poleg policije tudi občinski re-
darji in občinski inšpektorji.

Vse občane naših občin pozivamo, da po koncu 
del na kmetijskih zemljiščih in preden se vklju-
čijo v promet očistijo večje kose zemlje in blata 
s koles. 

Cilj nadzora nad stanjem cest s strani nadzornih 
organov nikakor ni izrekanje visokih kazni tem-
več poskrbeti za varnost vseh udeležencev v ce-
stnem prometu.

V primeru, da kljub temu pride do onesnaženja 
vozišča javne ceste, je potrebno onesnaženje čim 
prej odpraviti ter poskrbeti, da je nevarni del 
ceste do odprave nevarnosti ustrezno označen s 
prometno signalizacijo, ki druge voznike opozar-
ja na nevarnost.

  Robert Brkič, 

    vodja medobčinskega redarstva

Vinogradniško sadjarsko 
društvo Vitomarci

V vinogradih in sadovnjakih se je pričelo spravilo 
pridelkov za katere smo se trudili preko celega 
leta. Vreme nam ni prizanašalo, letina pa je bila, 
kar se tiče pridelave, zelo zahtevna. Poleg napa-
da različnih škodljivcev in bolezni, je svoje na-
redila še toča. Kljub vsemu pa v našem društvu 
najdemo čas za organizacijo različnih dogodkov, 
strokovna izobraževanja in prijetna druženja.

Postavitev klopotca

V nedeljo, 06.08.2023, je bila organizirana že 
tradicionalna postavitev društvenega klopot-
ca na Ostragovi. Klopotec je simbol slovenske-
ga vinogradništva in znanilec zorenja grozdja. 
Temu primeren je bil tudi odziv članov društva 
in drugih občanov, saj so se prireditve udeležili 
v velikem številu. Ker nam jo je zagodlo vreme, 
se je po postavitvi klopotca, prireditev nada-
ljevala na Turistični kmetiji Pri kapeli. Podelili 
smo tudi priznanja društvenega ocenjevanja vin. 
Zadovoljni smo z doseženimi ocenami, ki odra-
žajo kvaliteto naših vin. Ob tej priložnosti smo 
obeležili tudi 80. rojstni dan našega člana Karla 
Veršiča.

Jesen je najlepši letni čas
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Dobitniki priznanj za odlično ocenjena 
vina 

Strokovno delo v društvu

Veliko nevarnost v slovenskem vinogradništvu 
predstavlja bolezen zlata trsna rumenica. Bole-
zen povzroča fitoplazma, posledica pa je propad 
rastline v celoti. Fitoplazmo zlate trsne rumenice 
prenaša žuželka ameriški škržatek. Zatiranje te 
žuželke je obvezno za vse, ki imajo posajeno vin-
sko trto, ne glede na sorto ali količino.

Širjenje je še posebej intenzivno na našem ob-
močju. Zato smo v sodelovanju s KGZ Maribor, 
dne organizirali delavnico o preprečevanju šir-
jenja zlate trsne rumenice. Žal se je le peščica 
vinogradnikov delavnice udeležila, mnogi se žal 
še vedno ne zavedajo, kako veliko nevarnost za 
naše vinograde predstavlja zlata trsna rumenica. 
Prav neozaveščenost je tudi eden izmed razlogov 
za širjenje te bolezni vinske trte.

24.08.2023 je bil na Turistični kmetiji Pri kapeli 
izveden sadjarski krožek – kontrola kakovosti in 
zrelosti jabolk in kako določili optimalni čas za-
četka trganja za posamezno sorto.

Ogled dobrih praks

Že kar nekaj let v našem društvu organiziramo 
Oglede dobrih praks. Gre za spoznavanje in ogle-
de družinskih kmetij, ki so uspele s svojimi ino-
vativnimi idejami in trženjem svojih produktov. 
Po navadi obiščemo kmetije v bližnji okolici.

20. avgusta smo se z avtobusom odpravili v 
Črenšovce. Najprej smo si ogledali govedorejsko 
kmetijo Horvat z lastno klavnico in predelavo. 
Na kmetiji vzrejajo govedo pasme rdeči angus. 
Meso te pasme je še posebej primerno za pripra-
vo na žaru. V lastni klavnici nudijo storitve za 
celo Prekmurje. Odlične izdelke iz mesa rdeči

angus , ki smo jih tudi poskusili, v celoti prodajo 
na domačem dvorišču.

Obiskali smo še vinogradniško kmetijo Krampač 
in poskusili njihova vrhunska vina. Kljub zahtev-
ni letini, se nadejajo dobrega pridelka.

Na obeh kmetijah živi in dela več generacij sku-
paj v slogi in s skupno vizijo razvoja kmetije. Go-
tovo je tudi eden izmed razlogov za njihovo us-
pešnost.

Prijetno druženje smo nadaljevali na Piknik pla-
cu Gašparič v Lukavcih, zaključili pa s sladole-
dom pri Svetem Juriju ob Ščavnici.

Na živinorejski kmetiji Horvat

Zasluženo plačilo, grozdje in jabolka

Naše društvo že vrsto let odlično sodeluje tudi z 
vrtcem in šolo.

Tako smo 20. septembra, skupaj z otroci iz vrtca 
Vitomarci, vzgojiteljicami, predsednico društva 
in viničarji društva, trgali grozdje v našem ampe-
lografskem vrtu in vinogradu pod cerkvijo. Otro-
ci so pridno trgali grozdje v svoja majhna vedra, 
večji pa so ga pobirali in nosili v otroški bren-
tah. Nekaj grozdja smo na koncu stisnili v sladki 
mošt. Dan je bil sončen, prav tako tudi počutje.

Na sadjarski kmetiji Toš pa smo, prav tako z ot-
roci iz vrtca Vitomarci, potrgali jabolka sorte zla-
ti delišes. Otroci so izjemno uživali ob delu. 

V društvu se zavedamo pomena dela z otroci in 
mladimi, saj bomo le tako zagotovili, da tradicija 
naših krajev ne bo šla v pozabo.

25.08.2023 smo s svojimi vini sodelovali še na 
Dnevih poezije in vina pred Hrgovo hiško. 
Predsednica društva je predstavila karakteris-
tiko vin, ki so jih na prireditev prinesli lokalni 
vinogradniki. Prisotni smo se strinjali, da je kul-
turni užitek ob prebiranju in poslušanju poezije 
popoln šele, ko se zlije s kulturo pitja vina.
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Trgatev potomke stare trte

V petek popoldan, 29. 9. 2023 smo izvedli trga-
tev Potomke Stare trte. Ob krasnem vreme-
nu, odličnem odzivu članov in drugih občanov, 
smo potrgali 82 grozdov Potomke Stare trte s 
sladkorno stopnjo 70⁰ Oe. Kakovost grozdja je 
preveril strokovnjak s področja vinogradništva 
Marko Breznik. Pohvalil je aktualnega viničarja 
društva Draga Zorka, ki mu je kljub zahtevnim 
vremenskim razmeram uspelo odlično negovati 
trto in pridelati dober pridelek. Naj bo tako tudi 
v prihodnje. 

Na trgatvi so sodelovali tudi prejšnji viničarji 
društva, predsednica društva Mojca Druzovič in 
županja ga. Darja Vudler Berlak. S svojo priso-
tnostjo nas je počastil tudi gospod župnik Mirko 
Krašovec, za kulturni vložek pa je poskrbel Jaka 
Čeh s svojo harmoniko. Po trgatvi je sledilo pri-
jetno druženje ob hrani in pijači.

Naši pridni trgači

Vabimo vas tudi na prihajajoče dogodke v orga-
nizaciji našega društva. O datumih in lokacijah 
boste pravočasno obveščeni. Prav lepo vabljeni 

vsi!

Člani Vinogradniško sadjarskega društva želi-
mo vsem obilo sončnih žarkov in lepo jesen, da 
bomo lahko mirno in z zadovoljstvom pospravili 
pridelke, ki smo jih z veliko truda pridelali.

Ivanka Čeh

Društvo gospodinj Vitomarci

Strokovna ekskurzija društva gospodinj 
na notranjsko

8. julija 2023 smo se popeljale na strokovno 
ekskurzijo na Notranjsko. Sledila je vožnja pro-
ti Cerknici. Tam smo si ogledale center za obi-
skovalce, kjer so nam predstavili zgodbo o prav 
posebnem jezeru. Cerkniško jezero je eno naj-
večjih presihajočih jezer v Evropi. Vsako leto se 
pojavi na kraškem polju. V suhem delu leta je-
zero izgine. V smeri jezera smo si ogledale poži-
ralnike, kjer izginja voda v sušnem obdobju. Pot 
smo nadaljevali proti Starem trgu pri Ložu, kjer 
smo se ustavili pri Katarini Kotnik, nosilki do-
polnilne dejavnosti na kmetiji. Ogledale smo si 
njihovo kmetijo (kaščo iz leta 1746 in zunanjost 
stare kmečke hiše). Po ogledu je sledila degusta-
cija njihovih suhomesnatih izdelkov in doma-
čih likerjev ter marmelad. Njihove izdelke smo 
lahko tudi kupile. Pot smo nadaljevali do gradu 
Snežnik. Tam nas je pričakal vodnik, ki nam je 
razkazal enega najlepših gradov na slovenskem. 
Od tam smo se odpeljale na kosilo, nato pa nada-
ljevali pot nazaj proti domu.

Gospodinje pri gradu Snežnik

Dejavnosti društva gospodinj od meseca 
aprila pa do sedaj

2. in 3. aprila smo v Večnamenski dvorani imele 
velikonočno razstavo kulinarike in ročnih del. Za 
čistilno akcijo smo pripravile malico. 5. aprila je 
bila ročnodelska delavnica, ovijanje jajčk z vrvi-
co in volno v POŠ Vitomarci. Zdravstveno pre-
davanje je bilo 13. aprila. 22. junija smo pekle 
pecivo in kvašene kifeljčke ob dnevu državnosti, 
naslednji dan pa smo naredile obložene kruhke 
za pogostitev. Udeležile smo se kuhanja piščan-
čje obare v Müžah. 
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Na Vitomirjevem taboru smo skupaj z otroki 
pekle kvašene orehove in marmeladne rogljič-
ke. 8. julija je potekala strokovna ekskurzija na 
Notranjsko. Sodelovale smo tudi na večeru Poe-
zije in vina z pogostitvijo. Za otvoritev kolesarke 
smo 9. septembra pekle pecivo. Pevke smo od 
meseca aprila pa do sedaj imele 8 nastopov.  

Kosec Elizabeta

Društvo upokojencev Sv. An-
draž v Slov. goricah

Zbrana družba 

Poletno druženje članov društva upoko-
jencev Sv. Andraž 

Na lepo sončno soboto v avgustu, smo se člani 
društva upokojencev, že drugič zapovrstjo, zbrali 
na pikniku v Novincih, v hladni senci prelepe na-
rave in se med seboj prijetno družili.

Na začetku smo imeli tudi krajši kulturni pro-
gram o zgodovini pomembnosti naše občine. Go-
vornik je bil naš član, Edi Kupčič.

Za naše lačne želodce sta z odličnimi specialite-
tami poskrbela Ivan in Vinc, za kar se jima naj-
lepše zahvaljujemo. Za glasbo in prostor, kjer se 
je vse skupaj odvijalo gre zahvala Vladotu Kram-
bergerju.

Hvala tudi upravnemu odboru in vsem, ki so na 
kakršenkoli način pripomogli, da je dogodek ste-
kel v prijetnem vzdušju.

Jedli smo odlično 

Na zdravje! 

Mirko Danko
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Prostovoljno gasilsko društvo 
Vitomarci

V ujmah so se najbolj izkazali gasilci

Do danes smo imeli člani PGD Vitomarci že 73 
intervencijskih dogodkov, med drugim smo po-
magali tudi pri odpravi posledic poplav v Črni 
na Koroškem in v Ljubnem. Na domačem terenu 
smo posredovali v vseh letošnjih ujmah, najprej 
s prekrivanjem plazov, s prečrpavanjem vode 
iz objektov, postavljanju protipoplavnih vreč, 
prekrivanjem objektov, odstranjevanju dreves iz 
cestne infrastrukture, kjer je samo v vetrolomih 
čez ceste padlo skoraj 80 dreves. Zahvaljujemo 
se tudi sosednjim prostovoljnim gasilskim dru-
štvom, ki so pomagale pri intervencijah v naši 
občini in tudi mi smo pomagali drugod.

Odstranjevanje dreves po ujmi

Posredovanje pri požaru v Trnovski vasi

Notranji napad

Na pomoč tudi v sosednje občine 

Gasilci PGD Vitomarci smo pomagali pri odpravi 
posledic poplav. Ni besed, ki bi lahko opisale, kar 
smo videli na terenu, fotografije povedo le del re-
alnega stanja, v živo je bilo veliko huje, skoraj ne-
predstavljivo. Mulj, naplavine, premoženje ljudi, 
kamor koli smo pogledali je bilo veliko gramo-
za, naplavin, blatne ceste, helikopterji so ves čas 
preletavali območje. Pomagali so vojska, rdeči 
križ, rešilci, policija, civilna zaščita, prostovoljci, 
ni ga bilo človeka na območju, ki bi ostal ravno-
dušen in ne bi pomagal po svojih močeh. Kljub 
katastrofi, pa so bili domačini zelo povezani, 
kljub vsej katastrofi so se trudili biti gostoljubni, 
skuhali so kavo, ponudili piškote, golaž, iz njih je 
vrelo upanje, da bo vse v redu. Na koncu dneva 
nas odhod ni pustil ravnodušne, zahvale so deže-
vale na vsakem koraku, panoji z napisi in maha-
nje v pozdrav, občutiti je bilo veliko hvaležnosti, 
ker smo pomagali.  

V bodoče svetujemo občanom, da ob kakršnikoli 
zadevi, kjer potrebujete gasilce pokličete direk-
tno na center za obveščanje 112. Za dobavo pro-
tipoplavnih vreč se lahko obračate direktno na 
poveljnika PGD Vitomarci. 

Hvala vsem gasilcem, ki so se udeležili in poma-
gali na intervencijah. Na pomoč! 

Novice Občina 80.indd   13 11.10.2023   16:53:25



društva

14               Novice občine Sv. Andraž

Pomoč pri sanaciji v Črni na Koroškem 

Kulturno umetniško društvo 
Vitomarci

PGD Vitomarci

Poezija in vino v Vitomarcih 2023 

Letošnji, zdaj že tradicionalen in peti zapored, 
kulturni dogodek Poezija in vino v Vitomarcih, 
organiziran skupaj z založbo Beletrina in v dob-
rem sodelovanju z našo Občino ter domačimi 
društvi, smo izvedli na lep pozno avgustovski ve-
čer, tudi tokrat na dvorišču Etnološkega muzeja 
Hrgova hiša. Gostja večera je bila Ilma Rakusa, 
ki je prišla iz Švice, sicer pa je po očetu sloven-
skega rodu, po materi madžarskega.

Uvodoma smo, kot že minula leta, slišali Jaka 
Čeha, ki je zaigral na harmoniko ter takoj pos-
krbel za pozitivno energijo. V svet poezije so nas 
tokrat popeljali naši najmlajši člani recitatorske 
skupine Zala, Maj, Mija, Inja, Daša, Andraž, Bor 
in Vid, s Pavčkovo domoljubno pesmijo in z iz-
borom poezije Neže Maurer. Zatem so nastopili 
odrasli člani recitatorske sekcije: Luka, Iztok, Sa-
nja, Nuša, Marjana in Nina z izborom iz poezije 
Kajetana Koviča in Ferija Lainščka. Mateja Pre-
dikaka Toš je zapela svojo novo avtorsko pesem, 
ob kateri smo poslušalci lahko doživeli nežen ču-
stveni navdih. 

Osrednji del dogodka je bil namenjen pesnici 
Ilmi Raksša, ki je bila tudi častna gostja festivala 
Dnevi poezije in vina 2023. Gospa tekoče govori 
slovensko in zato je bil pogovor z njo prav prije-
ten. Brala pa v nemškem jeziku iz svoje zadnje 
pesniške zbirke Upočasnjena svetloba, prevod v 

slovenščino so brali naši člani Jana, Kristijan 
in Nina. Ilma Rakusa se je rodila leta 1946 na 
Slovaškem, zgodnje otroštvo je preživela v Bu-
dimpešti, Ljubljani in Trstu; zatem se je njena 
družina preselila v Zurich v Švici. Zaključila je gi-
mnazijo ter zatem študirala slovanske in roman-
ske jezike v Zurichu, Parizu in Leningradu. Leta 
1971 je doktorirala na temo osamljenosti v ruski 
literaturi. Bila je zaposlena na Univerzi v Zuri-
chu. Leta 1977 je napisala svojo prvo pesniško 
zbirko z naslovom Wie Winter. Od takrat je ob-
javila številne pesniške zbirke, kratke zgodbe in 
eseje. Dela kot prevajalka iz francoščine, ruščine, 
srbohrvaščine in madžarščine v nemščino. Njen 
roman Mehr Meer (2009) je bil preveden v šte-
vilne jezike in prejel švicarsko knjižno nagrado. 
Prejela je tudi berlinsko nagrado za književnost 
in številne druge nagrade. Danes kot svobodna 
pisateljica živi v Zurichu. 

V sklepnem delu kulturnega programa so zape-
le Ljudske pevke društva gospodinj Vitomarci, 
Mateja je predstavila še eno svojo lepo, čutečo 
pesem in poezijo so brali še drugi naši recita-
torji: David, Milan in Jana ter gostje Vida Toš 
ml., Irena Toš Koren, Jožica Vršič Novoselnik in 
Aleksandra Papež, katera je predstavila tudi eno 
svojo pesem. Tudi domačin Edi Kupčič je prebral 
dve svoji pesmi. Kulturni program so v prijetnem 
vzdušju sklenili naši tamburaši, katerim smo se 
pri zadnji skladbi poleg ljudskih pevk pridružili 
vsi, ki radi pojemo slovenske pesmi. 

V uri kulturnega programa sta se lepo prepletali 
poezija in glasba, dogodek pa je zaključila pred-
sednica Vinogradniško – sadjarskega društva 
Vitomarci Mojca Druzovič s predstavitvijo vina 
Vinarstva Pri kapeli in Vinarstva Čeh. Članice 
Društva gospodinj Vitomarci so med tem že prip-
ravile obložene kruhke in posladek ter vse skupaj 
ponudile vsem udeležencem dogodka. Turistič-
no društvo je skupaj z našimi člani poskrbelo za 
ozvočenje in osvetlitev. Člani PGD Vitomarci so 
skrbeli za varnost. Edi Kupčič, član Društva upo-
kojencev Sveti Andraž, pa je poskrbel za voden 
ogled muzeja. Častni gostji smo predali simbolič-
no darilo oz. zahvalo za gostovanje, tj. med, ki ga 
je doniralo Čebelarsko društvo Vitomarci. 

Dogodek je obiskalo lepo število tistih, ki radi 
poslušajo brano poezijo in vidijo pomemben 
doprinos le-te h kulturni ustvarjalnosti. Hvala 
vsem.
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Ilma Rakusa

Najmlajši recitatorji KUD Vitomarci

Poezija in vino v Vitomarcih 2023

Ekskurzija KUD Vitomarci v Prekmurje 
in na Goričko

V soboto, 2. septembra, smo izvedli ekskurzijo v 
okviru projekta »Naša lepa slovenska beseda«, 
ki ga je finančno podprla Občina sveti Andraž v 
Slovenskih goricah v okviru Razpisa za priredi-
tve in projekte, ki pospešujejo razvoj in promoci-
jo občine 2023.

Obiskali smo Prekmurje in Goričko. Najprej smo 
bili v Razkrižju, kjer smo se lahko skozi zanimiv 
prikaz vživeli v življenje praljudi na tem obmo-
čju. Videli smo npr. kako so obdelovali zemljo, 
pripravili moko za peko kruha brez kvasa in soli, 
ter se načudili, kako je bil dober; pa kako so pek-
li ribo, ki je prav zadišala ter kako so prišli do 
ptičjih jajc, kako so »opremili« svoja bivališča 
iz blata in slame, pa tudi, kako so prosili za lepo 
vreme. Tudi zakonskih razprtij in merjenja moči 
med spoloma jim ni manjkalo, kar je bilo za nas 
vsekakor zabavno.

Šli smo do sotočja rek Mure in Ščavnice, kjer je 
pravzaprav mesto za »umirjanje«, saj se za hip 
zazdi, da se je ustavil čas ter, da teče le voda. Od 
tam naprej smo šli peš po gozdni poti do Smol-
kovičevega mlina, kjer je bila tudi kurirska po-
stojanka v času druge svetovne vojne. 

Na koncu smo si v Razkrižju ogledali še lepo 
urejeno cerkev Svetega Janeza Nepomuka,  du-
hovnika, mučenca in svetnika iz 14. stoletja, ki 
je zavetnik zoper poplave in obrekovanje. Tako 
imajo številni mostovi  izklesano njegovo podo-
bo, ki mimoidoče nagovarja z »Pššš! Molči in ne 
govori o tem!« Z njegovo zgodbo je namreč po-
vezana tudi spovedna molčečnost, zaradi katere 
ga je češki kralj Venceslav IV (kateremu ni želel 
povedati, o čem se pri njem spoveduje kraljica) 
dal umoriti, njegovo truplo pa so vrgli v Vltavo.  
Zaradi tega je Sv. Janez Nepomuk tudi zavetnik 
duhovnikov – spovednikov in vseh ljudi, ki so 
imeli opravka z vodo (ribičev, čolnarjev, mlinar-
jev…).

Zatem smo se ustavili v Veliki Polani, kjer smo 
obiskali domačijo pisatelja Miška Kranjca. Not-
ranjost hiše nas popelje v neke druge čase, v pre-
teklost, ki se je mnogi še spominjajo. Res lepo je 
ohranjena in urejena hiša, kjer so poleg pohištva 
razstavljena tudi pisateljeva dela in njegove slike 
ter fotografije. V neposredni bližini je tudi Park 
štorkelj, saj je Prekmurje dežela štorkelj, ki pa jih 
zdaj, žal, več nismo videli, ker so se že podale na 
dolgo pot proti jugu. Oboje je zelo zanimivo in 
priporočamo za kak krajši popoldanski družinski 
izlet.
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Da nismo bili lačni, so poskrbeli v Okrepčevalni-
ci in pizzeriji Malibu v Kapci, kjer je prav prijeten 
prostor za postanek tako za posameznike, dru-
žine in skupine. Imajo tudi živali, ki so posebej 
popestrile dan najmlajšim izletnikom.

Bili smo v Občini Grad na Goričkem, kjer smo si 
ogledali grad Grad, za katerega bi zagotovo pot-
rebovali več časa, kot smo ga imeli ter bili še v 
Vulkaniji, kjer resnično dobro prikažejo dejstva 
in zanimivosti o vulkanu, kateri je bil na tem ob-
močju nekoč dejaven. Zanimivo je za vse genera-
cije in zagotovo se bo kdo izmed nas tja še podal. 
Ker so ravno ta dan praznovali deset let delova-
nja, so imeli na odprtem zabaven in sproščujoč 
program in tako smo, na željo najmlajših udele-
žencev, izlet podaljšali za dobro uro. 

Naše druženje vseh generacij smo zaključili s po-
stankom v Radencih, kjer smo si privoščili dober 
sladoled. Tudi na avtobusu je bilo veselo, pred 
domom smo še glasno zapeli. Imeli smo srečo z 
vremenom in ker nas je vozil naš najboljši šofer 
Tone Ilešič. Na tem mestu, še enkrat hvala za 
varno in prijetno vožnjo ter dobro voljo in po-
trpežljivost. Izletniki smo pač radi sproščeni in 
zato je dobro ob sebi imeti šoferja, ki nas razume.

Ekskurzija je pomenila dan za druženje v sprošče-
nem vzdušju, brez stresa in obveznosti (kakršne 
so običajno na vajah in prireditvah). Poleg izo-
braževalnih vsebin so se med nami krepile vezi, 
hkrati pa smo nabirali ideje za naše nadaljnje 
ljubiteljsko ustvarjanje in tako smo združili pri-
jetno s koristnim. Prekmurje in Goričko sta res-
nično lep del naše dežele, narava je radodarna do 
ljudi in precej je kulturnih znamenitosti. Ljudje 
so prijazni in delovni, kar se vidi po urejenosti, 
polja os obdelana, hiše so nove ali obnovljene, 
ceste lepo prevozne, hrana okusna. 

Na izlet smo krenili malo pred osmo uro zjutraj 
in se vrnili nekaj pred deveto zvečer. Ves dan je 
bil zapolnjen z dobro voljo, energijo in veseljem, 
ker smo bili spet malo skupaj. Še bomo razisko-
vali ta del Slovenije, upajmo na priložnosti, da se 
tja spet odpravimo skupaj. 

Hvala naši občini, da je podprla projekt društva, 
kjer dajemo poudarek na lepo slovensko besedo 
ter na povezovanje in skupno ustvarjanje v ljubi-
teljski kulturi.

Prazgodovinska naselbina

Sotočje Mure in Ščavnice

Vulkanija

Valerija Ilešič Toš
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Turistično društvo Vitomarci

Vitomirjev tabor

Že tretje leto zapovrstjo je Turistično društvo 
Vitomarci organiziralo počitniško varstvo otrok 
– Vitomirjev tabor, na katerega so se lahko pri-
javili otroci iz prvih dveh triad OŠ (prednost so 
imeli otroci iz domače občine). Tabor je potekal 
v dveh poletnih terminih, prvi termin od 3. 7. - 7. 
7. 2023 , ter drugi termin od 7. 8. - 11. 8. 2023 
organizacija pa je bila tudi letos delno financira-
na s strani občine sv. Andraž. Otroci so v našem 
varstvu imeli organizirane različne dejavnosti. V 
prvem terminu smo pekli orehove in marmelade 
rogljičke pod vodstvom naših pridnih gospodinj 
iz Društvo gospodinj Vitomarci, v večnamenski 
dvorani smo si ogledali mladinski film. Bili smo 
na pohodu do reke Pesnice, nato pa smo se oh-
ladili z vodnimi pištolami in vodnimi baloni. Bili 
smo moookri. Četrti dan Vitomirjevega tabora 
smo začeli z prikazom starega ljudskega običaja, 
mlatenje žita, katerega so nam predstavili člani 
Društva upokojencev Sv. Andraž. Pojedli smo 
kosilo, igrali smo nogomet, nato pa nas je obi-
skal še Bor Rehak Friš. S svojimi plesnimi prija-
telji nam je pokazal nekaj gibov breakdac-a. Na 
zadnji dan prvega termina Vitomirjevega tabora 
so nas obiskali iz ArbadaPark-a in nam pokazali 
nekaj norčij. 

V drugem terminu smo se imeli kljub slabemu 
vremenu odlično. Skrivali smo se v gozdu v Mu-
žah, kuhali golaž z Lovsko družino Vitomarci (bil 
je tako dober, da smo ga zmazali cel lonec). Cel 
teden smo delali smo veliko počepov in sklec, 
v E(t)noteki smo obiskali Mojco iz Vinogradni-
ško Sadjarskega društva Vitomarci, ki nam je v 
pokušino pripravila različne naravne sokove, 
jedli smo kuhano koruzo. Pomagali smo umivati 
posodo, pekli penice, obiskala nas je policijska 
patrulja. Ob vsem tem, pa smo se veliko gibali v 
šolski telovadnici. 

Turistično Društvo Vitomarci se zahvaljuje vsem 
društvom, šoli (še posebej kuharici, pomočnici 
ter hišniku), občini Sv. Andraž in vsem, ki ste 
na kakršen koli način pomagali pri izvedbi Vi-
tomirjevega tabora. Spoznali smo veliko srčnih, 
zabavnih, veselih mladih src in se imeli v njihovi 
družbi več kot odlično! Hvala vsem staršem, ki 
nam zaupate v varstvo svoje otroke. Tako kot do 
sedaj, se bomo tudi v prihodnje vedno potrudili 
za otroke, ki so naša prihodnost. Se že veselimo 
prihodnjega poletja.

Laura Toš
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Prostovoljci na pomoč po poplavah

V začetku meseca avgusta je Slovenijo zajelo 
obilno deževje, ki je sprožilo silovite poplave 
predvsem na Kamniškem, Savinjskem in Koro-
škem. Res si je težko predstavljati, kako je, ko 
te iz vseh strani zajamejo takšne vode. Verjetno 
ste spremljali medije in sami videli to veliko na-
ravno katastrofo. Želja o tem, da gremo pomagat 
tudi samo je bila vedno večja. 

Spremljali smo, kako so na pomoč odhajali vito-
marški gasilci. Nekako smo se hoteli pridružiti 
akcijam, s katerimi bi pomagali tistim najbolj 
prizadetim. Na TIC Vitomarci smo sprožili akci-
jo zbiranja živil in drugih osnovnih življenjskih 
potrebščin za prizadete v nesreči. Nabralo se je 
kar nekaj, za kar se vam seveda vsi v svojih ime-
nih in imenih prejemnikov iskreno zahvaljuje-
mo. 

Zdi se, da smo vedno razpeti na službo, delo 
doma in družino, zato ni bilo nikoli časa, da bi 
fizično posvetili dan na omenjenih območjih in 
pomagali, kar bi se dalo. V kratkem je nato Vlada 
Republike Slovenije razglasila Praznik solidar-
nosti. Ta praznik se je zdel idealna priložnost, da 
se pridružimo gasilcem, drugim prostovoljcem 
in domačinom ter pomagamo pri čemer se da. 

Kar nekaj oseb je našo županjo spraševalo, ali 
se bo tvorila kakšna skupina, ki bi odšla na po-
moč in ali bo poskrbljeno za prevoz do območij. 
Praznik se mi je zdel idealna priložnost, da rešim 
preostanek organizacije, poberem interesirane 
in pomagamo kjer se da. Zbralo se nas je kar de-
set. Nekaj dni prej smo si uredili prepustnico v 
prizadete kraje, na dan solidarnosti pa ob šesti 
uri zjutraj startali za Savinjsko. Zraven smo si se-
veda vzeli veliko orodja (lopate, motike, grablje, 
metle…), samokolnice, zaščitne obleke in rokavi-
ce, malico in veliko pijače, saj je bil dan zelo vroč.

Struga je odrezala hišo na pol

Prispeli smo na zbirno mesto prostovoljcev v 
Okonini, od koder smo nas poslali v Planino. Do-
mačini so ta kraj nekoč poimenovali Rastke. Ko 
smo komaj z vozili prispeli do vasice, nas je res 
presunil pogled na vas. Majhen potoček, ki teče 
čez vasico, je v nekaj urah postal reka in za sabo 
pustil strugo kamenja in proda široko tudi 15m 
in več. Vse kar je stalo ob potočku, je odneslo. 
Stolčeni in zmečkani avtomobili, podrta gospo-
darska in stanovanjska poslopja, udrte ceste, 
plazovi in ogromni kupi kamenja ter drugega 
materiala. Vse to in še veliko več. Težko je opisati 
situacijo, če je sam ne vidiš. Čeprav je bilo to že 
kar nekaj dni po poplavah, je bil pogled grozen.

Prostovoljci v akciji

Sami smo se organizirali, šli do krajanov in jih 
povprašali kje kaj pomagati. Najprej smo pri eni 
stanovanjski hiši odmetali kamenje in prod, nato 
pa še uredili okolico z zemljo, ki so jo dan prej 
pripeljali vojaki. Nato smo šli kopat in odvažat 
ves material, ki je oblegal eno od dveh malih pri-
vatnih hidroelektrarn. Proti koncu smo podjetni-
ku lesarju, pomagali čistiti delavnico, a je bilo v 
njej toliko vsega naplavljenega, da se ni poznalo 
nič, kar smo naredili. Hitro nas je dobil večer, ko 
smo morali proti domu. V Okonini smo poiskali 
še zbirni center za hrano in druge nujne življenj-
ske potrebščine in predali, kar smo zbrali andra-
šovski občani.

Prostovoljci pri zbirnem centru Okonina
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Veliko nam je pomenilo, da smo lahko pomagali, 
čeprav se je zdelo zelo malo narejeno. A ko zas-
lišiš zahvalo s strani prizadetih, kar srce poigra. 
Tako smo izkoristili dan, za kar je bil dan. Za so-
lidarnost. 

Teniška liga in turnir Vitomarci 

Že tretjo leto zapovrstjo je v Vitomarcih potekalo 
tekmovanje v tenisu. Letos smo izvedli tako ligo, 
kot turnir med 12 tekmovalci.

Čebelarsko društvo Vitomarci

Teden otroka in obisk otrok iz vrtca Vito-
marci pri društvenem čebelnjaku 

5.10.2023 so nas obiskali otroci iz vrtca Vito-
marci pri društvenem čebelnjaku, kjer smo jih 
pogostili z medenimi dobrotami in jim pokazali 
čebele,  ter se o njih pogovorili, zakaj so pomem-
bne za naše življenje in kako prezimijo leto. 

Obiskalo nas je več kot 50 učencev skupaj z vzgo-
jiteljicami. Otroci so bili navdušeni nad čebela-
mi, najpogumnejši pa so se jim tudi čisto prib-
ližali.V ČD Vitomarci smo vedno veseli takšnih 
obiskov in z veseljem razkažemo naš čebelnjak, 
katerega smo uspešno pridobili preko EU sred-
stev ter s pomočjo donatorjev. Zavedamo se, da 
je potrebno že mlade seznaniti s pomenom obsto-
ja čebel, saj brez čebel ni življenja. Vsaka četrta 
žlica hrane je odvisna od čebel, zato poskušamo 
mlade že čim prej spodbuditi, da pričnejo čebe-
lariti. Čebele so največji opraševalec na našem 
planetu, saj preživijo zimo v gruči in so prve, ki 
pričnejo opraševati rastline v spomladanskem 
obdobju.

Simon FridauKristijan Majer

Zmagovalci ligaškega tekmovanja
Liga je potekala vse od aprilskega meseca do za-
četka oktobra, turnir pa smo izvedli 7.10.2023 s 
pričetkom ob 7.uri na edinem tenis igrišču v naši 
občini. Veseli nas, da smo tekmovalci dokaj ize-
načeni. Vsak lahko premaga vsakega, zato včasih 
šteje samo dobra dnevna forma, pa je zmaga v 
dvoboju zagotovljena. Zmagovalec lige je letos 
prvič postal Miha Skurjeni, zmagovalec sobotne-
ga turnirja pa Roki Pernat. Prvi trije v obeh tek-
movanjih so prejeli pokale, ostali medalje, vsi pa 
tudi praktične nagrade. 

Ker je ligaško tekmovanje kar dolgo in naporno, 
je tudi vse tekme kar težko zorganizirati. Zato žal 
ne moremo povišati števila tekmovalcev, čeprav 
bi si to tudi mi želeli. Vsem tekmovalcem pa je 
glavni cilj enak. Razgibati svoje mišice in možga-
ne ter biti družaben z ostalimi.

Skupinska fotografija
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Župnija

Dobrodošli pri sveti maši!

V župniji Sv. Andraž v Slovenskih goricah ima-
mo ob nedeljah in velikih praznikih dve sv. maši, 
ob 08.00 in 10.00 uri. Ob 08.00 uri je maša za 
žive in rajne župljane, ob 10.00 uri po namenu, 
ki ga naročite župljani. Med tednom so sv. maše 
zvečer ob 18.00 uri, dvakrat ali trikrat tedensko.

Pri sv. maši se navadno dobro počutimo, posebej 
še, če razumemo, kaj se dogaja na oltarju in se 
poglobimo v skrivnostno dogajanje med Bogom 
in nami. Začutimo lahko bližino Boga in ljudi. 
Občutek, da smo ena družina, med seboj bratje 
in sestre, povezani z Bogom, nas navdaja z ve-
seljem in daje novo moč za življenje. Postajamo 
vedno bolj močni, polni zadovoljstva in veselja.

Sveta maša je osrednji bogoslužni dogodek tudi 
za našo župnijo. Kot vaš dušni pastir vam želim 
pomagati, da mašno dogajanje globlje spozna-
te. Zato v nadaljevanju na osnovi knjige  »Pot k 
veri« pojasnjujem OBRED SVETE MAŠE.

Maša ima dva dela: bogoslužje Božje besede in 
evharistično bogoslužje. Pred bogoslužjem Božje 
besede je začetni obred, po evharističnem bogo-
služju pa je sklepni obred. 

Začetni obred

Maša se začne z vstopno pesmijo. Pojemo jo, ko 
mašnik pristopa k oltarju. Verniki takrat v zna-
menju spoštovanja vstanejo. Duhovnik polju-
bi oltar, ki predstavlja Kristusa. Nato vernike 
pozdravi in jih povabi, naj premislijo, kaj so gre-
šili, priznajo svoje grehe in jih obžalujejo. Kesa-
nje bo grehe izbrisalo in bomo s čistimi srci nav-
zoči pri sveti daritve. Vsi, duhovnik in verniki, 
priznamo in obžalujemo grehe takole:

Vsemogočnemu Bogu in vam, bratje in sestre, 
priznam, da sem grešil v mislih, besedah in de-
janju, mnogo dobrega opustil in slabega storil. 
Žal mi je, zelo mi je žal. Zato prosim sveto devico 
Marijo, vse angele in svetnike in tudi vas bratje 
in sestre, prosite zame Boga, nebeškega Očeta.

Mašnik nato prosi Boga, naj nam odpusti grehe, 
vsi skupaj pa prosimo Božjega usmiljenja z vzkli-
ki: Gospod, usmili se. Kristus, usmili se. Gospod, 
usmili se.

Ob nedeljah in ob večjih praznikih nato molimo 
posebno hvalnico Slava, s katero počastimo Boga 
Očeta in Sina in Svetega Duha.

Ob nedeljah in ob večjih praznikih nato molimo 
posebno hvalnico Slava, s katero počastimo Boga 
Očeta in Sina in Svetega Duha. Po Slavi nas du-
hovnik povabi: Molimo. 

Nekaj časa molčimo, da se vsak od navzočih ver-
nikov zbere in si določi namen, za katerega hoče 
pri maši posebno prositi. Te naše osebne prošnje 
duhovnik poveže s službeno prošnjo Cerkve, ki 
ji pravimo glavna prošnja. V njej je glavna mi-
sel maše tistega dne in prošnja, ki sledi iz glav-
ne misli. Mašnik prošnjo sklene s stavkom, ki je 
značilen za vsako občestveno molitev: Po Kris-
tusu, našem Gospodu. Cerkev ne prosi v svojem 
imenu, niti v imenu tistih, ki so zbrani. Cerkev 
veruje Kristusovi obljubi: »Ako boste Očeta kaj 
prosili v mojem imenu, vam bo dal«(Jn 16,23). 
Zato vse, kar prosimo, prosimo v Jezusovem 
imenu. Prošnji pritrdimo z Amen. Amen pomeni 
»tako bodi«, »tako naj se zgodi«, »tako je«. Naj 
nam Bog da, kar smo prosili. 

Besedno bogoslužje 

Prvi del maše imenujemo besedno bogosluž-
je zato, ker beremo in poslušamo Božjo besedo 
– Sv. pismo. Po njem sam Bog govori svojemu 
ljudstvu. Kristus s svojo besedo oznanja blagos-
vest. Božjo besedo spoštljivo poslušamo, saj je 
namenjena prav nam, da jo prejmemo in po njej 
živimo. Ob nedeljah so navadno tri berila, ob de-
lavnikih dve. Prvo berilo je ob nedeljah vzeto iz 
Svetega pisma Stare zaveze, drugo iz pisem, ki so 
jih pisali apostoli svojim vernikom in tudi nam. 
Tretje berilo je vzeto iz evangelija, zato mu pra-
vimo kratko »evangelij«. Med branjem evange-
lija iz spoštovanja do Kristusove besede stojimo. 
Med berili so spevi. V njih je misel, ki smo jo sli-
šali v berilih, še bolj razširjena in poudarjena. Ob 
nedeljah je po berilih pridiga ali razlaga svetopi-
semskih beril. 

Po pridigi izpovemo vero. Z njo si prikličemo v 
spomin najvažnejše resnice, ki jih kot Kristusovi 
učenci verujemo. Po evangeliju in izpovedi vere 
so prošnje za vse potrebe. Prošnjam, ki jih du-
hovnik Bogu predloži v našem imenu, se pridru-
žimo z vzklikom: Prosimo te, usliši nas! 

Evharistično bogoslužje 

Evharistično bogoslužje je tisti del maše, v kate-
rem obnavljamo in ponavzočujemo Kristusovo 
daritev pri zadnji večerji in njegovo daritev na 
križu.
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Priprava darov 

Najprej pripravimo darove – kruh in vino. Vinu 
prilijemo nekaj kapljic vode. Vino pomeni Kris-
tusa, voda nas vernike. Kakor se kapljica vode v 
vinu čisto izgubi in postane tako rekoč vino, naj 
se tudi mi v Kristusu izgubimo in postanemo 
kakor Kristus. Kruh je pšeničen in nekvašen. Iz 
praktičnih razlogov pečemo čisto tanek kruh in 
ga režemo v okrogle kolačke  - hostije. Vino mora 
biti pristno, torej sad vinske trte, in ne umetno. 
Pri maši ga nalijemo v posodo, ki se imenuje ke-
lih. Kruh in vino je za mašo določil Kristus, zato 
ne smemo za mašo uporabljati kakršnih drugih 
darov. 

Duhovnik se za kruh in vino zahvali takole:

Hvaljen Bog, Gospod vesolja! 

Po tvoji dobroti smo prejeli ta kruh (to vino).

Tebi ga prinašamo: sad zemlje (trte) in dela člo-
veških rok; naj nam postane kruh življenja (du-

hovna pijača).

Če ni petja, ljudstvo odgovori: Bogu čast in hvala 
vekomaj! 

Med pripravljanjem darov se pobirajo darovi 
vernikov. Ti prispevki so potrebni za vzdrževanje 
cerkvenih stavb in plačilo cerkvenih uslužben-
cev, krasitev, razsvetljavo, zavarovanje itd. S pri-
spevki vernikov se vzdržujejo tudi šole za vzgo-
jo in izobrazbo novih duhovnikov. Ko so darovi 
pripravljeni, duhovnik vernike povabi k kupni 
molitvi, da bo skupna daritev Bogu všeč. Verniki 
odgovorijo: 

Naj sprejme Gospod daritev iz tvojih rok, v hva-
lo in čast tvojemu svojemu imenu, v blagor tudi 
nam in vsej svoji Cerkvi. Smisel tega nekoliko tu-
jega izražanja je tale: Gospod naj sprejme daritev 
iz tvojih  sebi v hvalo in čast, nam in vsej Cerkvi 

pa v zemeljsko in večno srečo. 

Evharistična molitev 

Središče in vrhunec maše je evharistična moli-
tev. Po uvodnem hvalospevu, ki ga ljudstvo skle-
ne s »Svet, svet, svet …«, smo navzoči pri Gos-
podovi zadnji večerji. Po Kristusovi skrivnostni 
navzočnosti med nami, po njegovih besedah, ki 
jih izgovarja mašnik, po njegovem Božjem delo-
vanju se ponavzočuje njegova daritev na križu, 
njegova smrt, njegova ljubezen, njegova zmaga 
nad zlim in njegovo poveličano vstajenje. Med 
evharistično molitvijo Jezus po duhovnikovih 
besedah spremeni kruh  v svoje telo in vino v 
svojo kri. Izvrši se spremenjenje. Nato duhovnik 
reče: Skrivnost vere. 

S tem nas opozori, da se je izvršila največja skriv-
nost naše vere. Verniki odgovorimo: 

Tvojo smrt oznanjamo, Gospod, in tvoje vstaje-
nje slavimo, dokler ne prideš v slavi.

Ali: 

Kadar uživamo ta kruh in pijemo iz keliha, oz-
nanjamo tvojo smrt, Gospod, dokler ne prideš v 

slavi.

Ali: 

Reši nas, Odrešenik sveta, ki si nas s svojim kri-
žem in vstajenjem odrešil. 

Med evharistično molitvijo se spomnimo sve-
tnikov v nebesih, potujoče cerkve na zemlji in 
trpeče Cerkve v vicah. Molitev se zaključi s sklep-
nim hvalospevom: Po Kristusu, s Kristusom in v 
Kristusu, tebi vsemogočnemu Bogu Očetu, v ob-
čestvu svetega Duha vsa čast in slava na vse veke 
vekov. Odgovorimo: »Amen«. To pomen »Tako 
je«; beseda pomeni pritrditev hvalospevu. 

Obhajilni obred 

Sveta maša ima tudi namen, da bi prejeli sveto 
obhajilo in bi se tako dovršila edinost med Bo-
gom in nami. Jezus je naročil: »Vzemite in jej-
te!« Zato smo najlepše pri maši takrat, ko s pra-
vim razpoloženjem prejmemo Kristusovo telo. 

Pred obhajilom molimo očenaš. V njem prosimo 
za vsakdanji kruh, to je za vse, kar potrebujemo 
za telo in dušo. Obudimo tudi pripravljenost od-
pustiti vsem, ki so nas razžalili ali nam storili kri-
vico, da bomo tudi mi deležni Božjega usmiljenja, 
saj je Jezus učil: »Če vi odpustite ljudem, bo tudi 
vaš nebeški Oče vam odpustil vaše grehe«. Zato 
je pred obhajilom tudi obred sprave, pri katerem 
si damo roke in tako izrazimo svojo voljo, da ho-
čemo pred obhajilom odstraniti iz srca sleher-
no mržnjo in nerazpoloženje do svojih bližnjih. 
Ko mašnik prelomi hostijo, molimo ali pojemo: 
Jagnje Božje, ki odjemlješ grehe sveta, usmili se 
nas, … podari nam mir. Duhovnik nam dvigne 
hostijo in nam jo pokaže, mi pa izrazimo svojo 
nevrednost, pa tudi svoje veliko zaupanje v Gos-
podovo dobroto, da hoče biti naš gost: Gospod, 
nisem vreden, da prideš k meni, ampak reci le 
besedo, in ozdravljena bo moja duša. Te besede 
je govoril poganski svetnih, ko je Jezus hotel pri-
ti v njegovo hišo, da bi ozdravil bolnega človeka. 
Ko nam duhovnik daje hostijo, reče: Kristusovo 
telo. Mi pa svojo vero v kristusovo pričujočnost 
pod podobo kruha potrdimo z besedo: »Amen«. 
To pomeni: »Tako je, verujem, da je to res kris-
tusovo telo.«
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Obhajilo nas očiščuje malih grehov in nas varuje 
smrtnih. Zato je prav, da gremo k svetemu ob-
hajilu vselej, ko smo pri maši, če le nimamo na 
duši smrtnega greha. Pred obhajilom moramo 
biti eno uro tešči, vodo pa lahko pijemo kadar-
koli.Kdor ne bi niti enkrat v letu šel k obhajilu, bi 
grešil. Cerkvena zapoved pravi: Vsaj v velikonoč-
nem času prejmi sveto Rešnje telo! 

Sklepni obred 

Za sklep svete maše nas duhovnik pozdravi in 
nam zaželi, da bi bil Kristus z nami ves dan, ves 
teden. Nato nas blagoslovi: Blagoslovi vas vse-
mogočni Bog, Oče in Sin in Sveti Duh. Končno 
nas odslovi z besedami: Pojdite v miru. Mi od-
govorimo: Bogu hvala! In se razidemo. S seboj 
pa nesemo doživetje, da smo sodelovali, ko se 
je Kristus daroval Očetu v spravo za naše grehe. 
S seboj ponesemo tudi zavest, da smo s skupno 
daritvijo tesno med seboj povezani. (Vir: Pot k 
Bogu). 

Maša je torej višek odnosa med Bogom in nami. 
Usposablja nas tudi za dobre medčloveške od-
nose. Je skrivnostno duhovno dogajanje, ki ga 
je potrebno negovati že pri otrocih. Zato je pri 
verski vzgoji otrokovemu odnosu do svete maše 
potrebno dati visoko mesto. Če hočemo, da bodo 
naši otroci duhovno bogati, je potrebno negovati 
tudi njihovo duhovnost. Velja geslo: »Kar se Ja-
nezek nauči, velik Anza zna«. Glede verske vzgoje 
svojih otrok pa velja za starše tole geslo: »Besede 
mikajo, zgledi pa vlečejo.« Zato vas, dragi starši, 
vabim, da ob nedeljah radi pridete k svetim ma-
šam skupaj s svojimi otroki. Za duhovno vzgojo 
vaših otrok je vaš zgled nujno potreben. Delo va-
šega dušnega pastirja, katehistinje in drugih pri-
zadevnih župljanov lahko pade na plodna tla le z 
vašim sodelovanjem v obliki zgleda. Bog daj, da 
bi bilo naše skupno prizadevanje blagoslovljeno! 

INFORMACIJA O BIRMI IN PRVEM SVE-
TEM OBHAJILU, URNIK VEROUKA

Objavljamo datuma birme in prvega svetega ob-
hajila v letu 2024. Birma bo dne 28.04.2024 ob 
10.00 uri; prvo sveto obhajilo pa dne 26.05.2024 

prav tako ob 10.00 uri.

Vaš dušni pastir                              
Mirko Krašovec

Prvi šolski dan

Novo šolsko leto, nova doživetja, nova prijatelj-
stva, nove dogodivščine, nova znanja. Letos nas 
je na prvi šolski dan pričakala Pika Nogavička ter 
nas s svojimi vragolijami popeljala v svet šole. Z 
njeno pomočjo so otroci že prvi šolski dan sko-
zi igro spoznavali šolska pravila, a pri tem smo 
ugotovili, da jih že zelo dobro poznajo. S svojim 
programom so prvošolce razveselili tudi šolski 
folkloristi iz 2. in 3. razreda ter harmonikar An-
draž. 

Otroke je ob sprejemu v šolo pozdravila vodja 
šole ga. Marjana Kocuvan,  podravnateljica ga. 
Cvetka Bezjak, ga. županja Darja Vudler Berlak, 
ki jim je podarila zbirko Moja prva enciklopedija, 
sladko presenečenje ter pripomočke za varnost 
v prometu. Nagovorila sta jih tudi policista ter 
jim podarila odsevni trak za varno pot v šolo. S 
sorazredničarko Andrejo Štumberger pa sva jih 
razveselili z igrivo knjižno kazalko, ki jih bo spre-
mljala ob prebiranju pravljic in drugih knjig. 

Obe se zelo veseliva šolskega leta ter želiva prvo-
šolcem kar se da prijazno, prijateljsko, polno 
uspehov in nepozabnih trenutkov šolsko leto. 
Staršem pa poklanjava veliko mero zaupanja in 
prijaznega sodelovanja ob vstopi v osnovnošol-
sko izobraževanje.

Novice Občina 80.indd   22 11.10.2023   16:54:18



šola/vrtec

Oktober 2023                23

Andreja Černel

Sprejem prvošolčkov

Utrinki iz vrtca

Čebelice na trgatvi in obiranju jabolk

"Čebelici" med igro v igralnici

Pikapolonice na trgatvi in obiranju      
jabolk
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Priprava pečenih jabolk v skupini         
Pikapolonice

Polžki smo si privoščili sadno malico kar 
na igrišču

Žogice na trgatvi 

Skupinska fotografija Žogic v sadovnja-
ku Sadjarstva Toš

Kuhanje piščančje obare

Občinska ekipa zmagala v kuhanju pi-
ščančje obare

Podžupan Danilo Pučko ter svetnici Polonca 
Lovrec in Petra Kostanjevec so skuhali letošnjo 
zmagovalno obaro. Dela so se lotili zelo resno, 
lično pripravili mizo, natančno razrezali piščan-
ca in kuhanje se je lahko pričelo. Vseh sestavin 
niso razkrili, vendar piko na i je zagotovo dodalo 
to, da je bil piščanec domač. Vzdušje na dogodku 
je bilo več kot odlično, saj so si ekipe tudi med-
sebojno pomagale pri manjkajočih sestavinah. 
Vse obare so bile odlične, na koncu je so igrale 
malenkosti. Zmaga je tako pripadla ekipi občin-
skih svetnikov in občina bo drugo leto za nagra-
do prevzela organizacijo. Čestitke Lovski družini 
za odlično organizacijo.

Skupinska fotografija sodelujočih ekip

Vzgojiteljice vrtca Vitomarci
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Občinska uprava

Zmagovalci

Med kuhanjem

Čebelarska zveza Slovenije

Nov kozarec za med in čebelje pridelke 
slovenskega porekla 

Na letošnjem Kmetijsko-živilskem sejmu AGRA 
je bil javnosti predstavljen nov kozarec za med 
in čebelje pridelke ter izdelke slovenskega pore-
kla za 700 gramov oziroma 580 mililitrov medu. 
Nov kozarec predstavlja nadaljnji korak v ra-
zvoju embalaže za slovenski med, ki ima bogato 
zgodovino. Pred petnajstimi leti so slovenski če-
belarji dobili svoj prvi zaščiteni kozarec za med 
slovenskega porekla v velikosti 720 ml. Skozi leta 
so se temu pridružili manjši kozarci, kot sta 370 
ml in 212 ml, ter v letu 2012 kozarec za 110 ml, 
ki ga je kasneje nadomestil še manjši kozarec s 
prostornino 98 ml. Poreklo in kakovostne para-
metre vsebine v kozarcu v skladu s pravilnikom 
kontrolira Čebelarska zveza Slovenije. Namen 
kozarcev za med in čebelje pridelke, ki so pridela-
ni v Sloveniji je, da že na prvi pogled razlikujemo 
kakovosten med slovenskih čebelarjev od ostale-
ga, večinoma uvoženega medu, ki se pojavlja na 
trgu.  Nov kozarec za med je vizualno privlačen, 
poleg tega pa je tudi lažji za prenašanje in nižji 
od največjega kozarca za med. Zato je priročnej-
ši za shranjevanje v omarah ter za uporabo, saj 
lahko vanj postavimo čajno žličko, ne da bi se ta 
potopila v med.

Korak dlje pa lahko storite z nakupom medu pri 
čebelarju, ki je tudi koristnik evropske sheme 
kakovosti, saj je višja kakovost njegovega medu 
dodatno preverjena. Med, ki je vključen v sheme 
kakovosti, prepoznamo po prelepki na pokrovu 
kozarca, ki vključuje evropski simbol kakovosti 
»zaščitena geografska označba« za Slovenski 
med ali »zaščiteno označbo porekla« za Kraški 
in Kočevski gozdni med. V Sloveniji imamo od-
lično čebelarsko prakso ter biotsko zelo pestro in 
neokrnjeno naravo. Ta dva dejavnika sta osnova 
za to, da večina medu naših čebelarjev ustreza 
višjim kriterijem kakovosti kot jih opredeljuje 
Evropska direktiva o medu. Tako med sloven-
skih čebelarjev brez težav dosega tudi parametre 
iz pravilnikov evropskih shem kakovosti.
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Tina Žerovnik,                        
Čebelarska zveza Slovenije

Potrebe po rejniških družinah 
se povečujejo

Rejniške družine so družine, ki s svojim delom in 
odnosom kažejo svojo srčnost in nesebično prip-
ravljenost pomagati otroku in njegovi družini. 
Otrok ima v rejniški družini možnost spoznavati, 
kako pomembni so dobri medsebojni odnosi, ra-
zumevanje in podpora med člani družine, kako 
se konstruktivno in z dogovarjanjem rešujejo 
težave in nasploh katere so pomembne vredno-
te vsakdanjega življenja. Možnost ima razvijati 
svoje talente ob vzpodbudi in dobrih pogojih, ki 
so mu nudeni v rejniški družini. Na našem cen-
tru za socialno delo rejnikom nudimo strokovno 
podporo, razvijamo nove, sodobne oblike dela in 
sodelovanja. V zadnjem času se potrebe po na-
mestitvi otrok v rejniške družine povečujejo. 

Rejnik je lahko oseba, ki izpolnjuje osnovne po-
goje po zakonu, pridobi pozitivno oceno CSD o 
primernosti in pozitivno mnenje Komisije za 
izbor kandidatov za izvajanje rejniške dejavno-
sti, ki deluje na Ministrstvu za delo, družino, so-
cialne zadeve in enake možnosti. Oseba, ki želi 
izvajati rejniško dejavnost,  v pogovoru na CSD 
prejme prve informacije o sistemu rejništva.  
Če se odloči za vstop v rejniški sistem, na CSD 
poda vlogo za izvajanje rejniške dejavnosti. CSD 
v postopku preveri osnovne pogoje vlagatelja in 
družine. Oseba oziroma par, ki se odloči za rejni-
štvo, mora imeti sredstva za lastno preživljanje 
in ustrezno materialno osnovo za življenje. Otro-
ku mora zagotoviti sobo, pogoje za igro, šolanje 
in interesne dejavnosti. CSD v oceni primernos-
ti ugotavlja osnovne pogoje, motive za rejništvo 
in pričakovanja rejniške družine, funkcioniranje 
družine, pripravljenost na sodelovanje in social-
no učenje. Oceno primernosti skupaj z vlogo za 
izvajanje rejniške dejavnosti posreduje ministr-
stvu. Komisija izbere kandidate in jih napoti na 
usposabljanje. Po uspešno končanem usposa-
bljanju kandidati pridobijo dovoljenje za izvaja-
nje rejniške dejavnosti. 

V zadnjih letih se za rejništvo večinoma odloča-
jo pari z otroki, ki imajo urejene življenjske raz-
mere in tudi zaposleni. Sodobne rejniške druži-
ne so dobro izobražene, odprte do pomoči in za 
novosti ter želijo fleksibilen sistem za otroke in 
za svoje delo. Za ta korak se največkrat odločijo 
zato, ker želijo pomagati otrokom v stiski in jim 
omogočiti boljše življenje. Hkrati so opremljeni 
z veliko znanja, življenjsko močjo in pozitivnimi 
pozitivnimi izkušnjami glede vzgoje otrok. So pa 
med njimi tudi pari brez otrok, ki si želijo izku-
šnjo starševstva. 
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Od julija 2023 do sredine septembra 2023 se 
je v Občini Sveti Andraž v Slovenskih goricah 
rodila ena deklica. Srečnim staršem čestitamo.

Od julija 2023 do sredine septembra 2023 sta 
bila na pokopališču Vitomarci dva pogreba, 
umrl je en občan in ena občanka. 

Poleg rednega postopka pridobitve dovoljenja za 
izvajanje rejniške dejavnosti obstaja tudi posto-
pek za sorodnika otroka oziroma za drugo ose-
bo. V kolikor sodišče pri odločanju o namestitvi 
otroka v rejništvo ugotovi, da bi bila namestitev 
otroka določeni osebi v korist, to osebo imenuje 
za rejnika. Rejništvo je mogoče izvajati kot pok-
lic, če so v rejniški družini nastanjeni trije otroci 
ali dva s posebnimi potrebami. V tem primeru je 
oseba kot poklicni rejnik pokojninsko in zdra-
vstveno zavarovana. Vsi rejniki so upravičeni do 
mesečne rejnine, do brezplačnega vrtca za otro-
ka v rejništvu, do v celoti subvencionirane malice 
in kosila za osnovnošolske otroke, do subvencio-
nirane šolske malice za dijake, do dodatne točke 
v okviru meril za subvencionirano bivanje štu-
dentov. Rejniki imajo za otroka v rejništvu pri-
znane določene ugodnosti oz. pravice, npr. na-
domestilo za nego otroka, dodatni dan dopusta. 
Prav tako imajo rejniki pravice iz naslova starše-
vskega varstva in družinskih prejemkov. Pri po-
klicnih rejnikih so rejnina in prispevki izvzeti iz 
plačila dohodnine.

 Namestitev v rejniško družino se lahko nadaljuje 
tudi po polnoletnosti, najdlje do 26. leta starosti. 
Večina otrok na našem območju, ki se v matič-
no družino ne morejo vrniti, po dopolnjenem 18. 
letu ostane v rejniški družini.

Rejništvo je začasen ukrep za varstvo koristi ot-
roka. Pomembno pa je, da se starši s s strokovno 
pomočjo trudijo odpraviti razloge, ki so pripeljali 
do rejništva. Rejništvo namreč preneha z odloči-
tvijo sodišča, če prenehajo razlogi zaradi katerih 
je bil otrok nameščen v rejništvo. 

Izvajanje rejniške dejavnosti je zahtevna in od-
govorna  naloga, hkrati je delo ter poslanstvo 
rejniških staršev plemenito in za celotno družbo 
zelo pomembno. V zadnjih letih se potrebe po 
rejniških družinah v Sloveniji povečujejo, tako je 
tudi v našem okolju. Center za socialno delo Spo-
dnje Podravje bo v prihodnjem letu organiziral 
dogodek, kjer bomo strokovne delavke širši jav-
nosti predstavile rejniško dejavnost v lokalnem 
okolju.

Strokovne delavke CSD Sp. Podravje: 

Mojca Gojkošek, dipl.soc.del., 

Nataša Ličina, univ.dipl.psih., 

Teja Jurič, mag. soc.del.

Na izlet s Turističnim društvom

11.11.2023 Turistično društvo Vitomarci organi-
zira vsakoletni celodnevni izlet. Vse informacije 
še sledijo, svoje mesto si lahko zagotovite že se-
daj, s prijavo preko e-maila (td.vitomarci@gma-
il.com) ali pa se prijavite TIC-u. 

Rekreacija s Turističnim društvom

Vsak torek od 19.00 ure naprej vabljeni v telo-
vadnico POŠ Vitomarci na rekreacijo. Torkovi 
termini so rezervirani za nogomet, zato vablje-
ni  vsi športniki, rekreativci, ter ostali, ki bi radi 
športno preživeli jesen in zimo. 
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